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"Nu-mi place publicul 
stadioanelor" 

Domnule Mihai Oroveanu, mergeţi 
cu o anumită regularitate la teatru 
sau doar la spectacolele care vă in
teresează ? 
De obicei merg la piesele care mă in
teresează. Tn acelaşi timp sunt şi un 
"infractor" pentru că pătrund foarte 
des la repetiţii, aici, în Teatrul Naţional 
(Artexpo se află în incinta Teatrului 
Naţional - n.n.), unde stau într-un col
ţişor şi urmăresc câte un sfert de repe
tiţie, pentru că mai mult nu am timp. 
Pe vremea când era aici Andrei Şerban, 
mergeam mult mai des la repetiţii. 
Marea "i luminare" am avut-o când 
eram student, prin '68, şi am asistat la 
spectacolul lui Şerban cu Ubu Rege. 
Acum îmi place, de exemplu, teatrul 
lui lureş, teatrul acesta mic de pe Calea 
Victoriei (Teatrul Act - n.n.). De altfel, 
Marcel lures este unul dintre actorii 
mei preferaţi şi urmăresc tot ce face el 
în teatru. Am fost la foarte multe spec
tacole, merg şi în provincie ... 

Credeţi în separarea aceasta, teatru 
din provincie şi teatru din Bucureşti ? 
Depinde de cine face spectacolul. Ţin 
minte că pe vremea când eram stu
dent fugeam la Piatra Neamţ, să văd 
spectacolele lu i  Andrei Şerban, de 
acolo, la Cluj, la Turda, pentru specta
colele lui Aureliu Manea, cu toate că 
era foarte greu atunci. M i-aduc 
aminte că făceam blatul la tren, dar 
ajungeam la spectacole. Sunt un 
îndrăgostit de teatru. 

Presupun că un îndrăgostit de tea
tru, de formaţie fotograf, urmăreşte 
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cu ochi critic afişele şi reclamele la 
spectacolele de teatru. Cum vi se par ? 
Una din marile mele frustrări este că 
nu mai am timp să fac fotografie de 
teatru. Acum văd că se fac la specta
cole fotografii de reclamă, care nu au 
spontaneitate; sunt "făcături" şi lucrul 
acesta se simte. Cât despre afişe, ele 
sunt foarte diferite, asta şi pentru că 
nu toţi autorii au conştiinţa impactu
lui grafic, dar şi pentru că este costi
sitor să tipăreşti un afiş în ziua de azi. 
Tn fapt, un afiş trebuie să aibă o expre
sie grafică de o calitate artistică egală 
cu întâmpla rea de pe scenă. La Teatrul 
Naţional, de pildă, anunţurile pentru 
spectacole arată destul de mizer, dar 
au fost şi momente când acestea au 
fost mai pregnante, mai căutate. 

De la afişe la experimentul în teatru •.• 
Acum vreo şase ani, am avut prilejul 
să-i iau un interviu lui Peter Brook la 
Avignon, unde am avut parte de 
nişte spectacole absolut extraordi
nare. Nu se întâmplă de multe ori în 
viaţă să ai asemenea ocazie. Mi-am 
compus o întrebare foarte compli
cată despre Integrala Shakespeare, 
pentru că se juca atunci Furtuna într-o 
carieră de piatră. Actorii erau şi me
canici de scenă, era o famil ie foarte 
unită, îşi coseau singuri costumele, se 
ajutau între ei. Erau oameni de toate 
naţionalităţile şi culori le; japonezi, 
africani, nordici. Peste toţi trona, cu 
un firesc şi cu un  aer atât de simplu şi  
participativ la toate micile meschi
nării ale acestei întâmplări, Peter 
Brook. La întrebarea mea complicată, 
Brook s-a uitat indulgent la mine şi 
mi-a zis că altul este mesajul pe care 
vrea să ni-l transmită: "Părăsiţi clă
direa aia oribilă şi ieşiţi în stradă". 

Presupun că se referea la clădirea 
Teatrului Naţional din Bucureşti, pe 

care a vizitat-o atunci când a venit 
în România ••• 
Era absolut evident că nu-i plăcuse 
Teatrul Naţional şi ne-a transmis să 
jucăm în poieniţe, în parcuri, să 
jucăm pe stradă, dar nu în clădirea 
asta oribilă, cu tot acel angrenaj ad
ministrativ care pe el îl şocase. Asta 
nu însemna că numai teatrul din Bu
cureşti îl şocase pe Brook, ci şi Opera 
Bastille de la Paris, cu structura sa cu 
sute de angajaţi. E foarte l impede că 
ideile lui Brook sunt pentru un alt 
gen de teatru, mult mai popular, 
mult mai direct, mai simplu. Asta nu 
înseamnă că nu îmi plac ş i  montările 
fastuoase, care au hazul lor: Andrei 
Serban a avut o astfel de montare la 
Teatrul National, ca să nu mai vor
besc de cei de la Craiova, de Pur
cărete ... 

Aceştia sunt regizorii dumneavoas
tră preferaţi ? 
Avem nişte regizori care mie îmi plac 
foarte mult, cu personalităţile lor di
ferite, de la Purcărete până la To
cilescu, de la Tom pa Gabor până la 
Măniuţiu. 

Vi se pare că publicul românesc este 
cu adevărat racordat la ceea ce se 
întâmplă în teatru la ora actuală ? 
Din nefericire, există la noi un fel de 
neadecvare, cauzată de unele medii 
culturale care nu prea mai sunt 
atente la ceea ce se întâmplă în lu
mea teatrului. Teatrele nu duc l ipsă 
de public, dar se simte necesitatea 
unei participări mai punctuale a pre
sei la spectacole; nu consider sufi
cientă o singură cronică. Mi-ar plăcea 
să pot să particip la o discuţie în toate 
jurnalele, să fie avanpremiere care să 
aibă un reflex imediat în presă, ca în 
străinătate. Ca peste tot, şi în cultură 
există un "comando" care participă 
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activ, dar diferenţa între publicul larg 
şi acest "comando" este puţin prea 
mare. Este o d iferentă de cal itate, de 
disponibil itate de în'ţelegere a feno
menului .  Mass-media ar putea să 
facă ceva mai mult pentru teatru. 

Aici vă referiţi şi la înregistrarea pe 
bandă magnetică a spectacolelor 
de teatru ? 
Nevoia este evidentă, pentru toate 
aspectele, inclusiv pentru scene
grafie. Eu simt nevoia unei expoziţii 
de scenografie pentru că sunt spec
tacole care se joacă de puţine ori, dar 
la care au lucrat scenografi foarte 
buni şi care se pierd. Cred că ar trebui 
să se revină la o bienală de scene
grafie făcută inteligent şi nu doar 
ocazional, pentru că tot ce duce de la 
schiţă la produsul finit merită să fie 
expus. Traval iul  de atelier are aspecte 
extraordinare; îmi aduc aminte de 
schiţele lu i  Bortnovski, care erau în 
fapt mici bijuterii grafice. E păcat că 
lucrurile acestea sunt atât de pasage
re si nu rămân în constiinta unei ar
hive de artă. Teatrul este o artă efe
meră, a re o secvenţă de timp în care 
se joacă, produce un impact şi după 
aceea dispare. 

Şi cum este mai bine: să-i respectăm 
caracterul efemer sau să luptăm 
contra lui ? 
Măcar în scopuri documentare şi di
dactice, spectacolele ar trebui păstra
te. Mi se pare anormal să nu existe o 
arhivă. Încercând să facem o retro
spectivă a marilor noştri scenografi, 
am căutat documente şi, spre surprin
derea mea, am descoperit că mai 
există foarte puţine fotografii, docu
mente, cronici. Multe s-au pierdut. 
Deocamdată nu am nici timp, nici bani 
şi nici oameni preocupaţi de aşa ceva, 
pentru că este vorba despre o muncă 

de cercetare care cere mu lt efort, 
multă dedicare. Este un efort, e ade
vărat, dar e un efort care trebuie făcut 
la un moment dat, măcar selectiv. 

Revenind la spectatorul de teatru 
Mihai Oroveanu, ce fel de spectator 
sunteti dumneavoastră, cum vă ma
nifestaţi ? 
Nu-mi place publicul stadioanelor, 
publicul de arenă şi nici cinismul unui 
c�c roman în sala de teatru nu mi se 
pare corect. M-a surprins să văd astfel 
de reactii la Fenice, de mult, si am 
fost foarte u imit. (Râde.) Se protesta 
chiar în timpul ariei unui tenor, la 
câteva falsete. Am auzit chiar un: 
"Manca la voce!". În teatru, însă, este 
o anumită stare la care eu particip, 
mă las purtat într-un mod chiar 
infantil, pentru că îmi place atmo
sfera. Sunt mai degrabă indu lgent ca 
spectator. Şi cred că noi, românii, 
suntem un public mai degrabă gen
til. Acum, sigur, intervine şi rolul pre
sei şi prestigiul cronicarului de teatru, 
care la noi diferă de ceea ce se întâm
plă în străinătate. Aici, în general, 
oamenii sunt strict constatativi, cu 
foarte puţine adjective. În alte părţi, 
şi chiar la noi, cu ceva vreme în urmă, 
o cronică făcută cu haz şi cu bun-gust 
putea' să dă râme un spectacol. Nu e 
nimic anormal ca lucrurile să se pe
treacă aşa, dar eu prefer mijloace mai 
urbane decât manifestări de public 
de fotbal. 

Există spectacole la care v-aţi dus 
de mai mult de două ori? 
Da, dar puţine. Mi-a plăcut prestaţia 
lui Horatiu Mălăele în rolul  dublu din 
piesa lu( Goldoni pusă de Vlad Mugur 
(Doi gemeni veneţieni, Teatrui "Not
tara"). Am fost de mai multe ori, pen
tru că la unii actori există o variaţie în 
joc şi îmi place să o urmăresc. L-am 

Notiuni uzate 
� 

D upă 1 990, au fost expulzate din 
l imba română o seamă de 
noţiuni, onorabile până atunci. 

De pildă, cine s-ar mai încumeta să 
vorbească despre mesajul unui spec
tacol sau despre teatrul de amatori 
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fără teama că va fi luat peste picior? 
Am fost prezentă, acum câtva timp, 
la Festiva lu l  formaţi i lor de teatru 
neprofesioniste din armată, desfăşu
rat la Craiova şi ajuns la ediţia a X-a. 
Manifestare culturală organizată cu 

remarcat pe Mălăele şi în cal itatea lui  
de regizor şi se vede că, în cazul lui ,  
ceea ce face este rezultatul unei în
delungi experienţe, a l  unei disponi
bil ităţi foarte energice şi vivace. El are 
şi bunul-gust de a-şi cunoaşte foarte 
bine registrul în care poate să se 
mişte. Pe Mălăele nu îl poţi folosi la 
orice. Are o disponibil itate foarte pre
cisă şi inteligentă. Cred că sunt oa
meni care au construit un teatru în
treg în juru l  personalităţii lor şi lucrul 
acesta mi se pare pozitiv, pentru că 
asigură un fel de alternativă. Când 
personal itatea este puternică, mar
chează trupa. Pentru mine, Harag era 
un exemplu de asemenea d i rijor. 
Cum este şi Pintilie. Este foarte greu 
pentru astfel de oameni să lucreze cu 
trupe diferite şi să se schimbe de la 
un spectacol la altul. Ei sunt într-un 
fel preitizibi l i, dar previzibili în sensul 
bun al cuvântului, pentru că rămân 
într-o zonă de bun-gust şi de surpriză 
adevărată. 

Ca organizator de expoziţii, aveţi 
vreun proiect pe termen scurt? 
Mi-ar plăcea să găzduiesc expoziţii în 
care să se insereze şi mici spectacole 
de teatru. Astfel de lucruri se întâm
plă în arta contemporană; mai des în 
alte părţi decât aici. Am avut şi noi 
astfel de expoziţii, ca "Experiment" şi 
alte expoziţii personale cu zone de 
happen ing. Este deschisă acum o 
expoziţie importantă a lu i  George 
Apostu, dar foarte puţină lume ştie 
că Apostu a făcut decor de teatru şi 
că a acceptat, cam prin anii '80, ca 
lucrările lui să fie prezentate pe o 
scenă din Canada, la o piesă a lu i  
Astaloş. Către lucruri de genul acesta 
ne putem îndrepta şi noi. 

Miruna Berescu 
ianuarie 2001 

grijă, gazde politicoase (de o amabi
litate aparte a fost colonelu l  Eca
terina Oreviceanu, directoarea Cer
cului Mil itar din Craiova şi a festivalu
lui). Spectacole au fost de toate 
felurile, de la cele reuşite şi până la 
elucubraţii ale unor regizori care au 
profitat de buna-cred inţă a unor 
oameni mai puţin fami l iarizaţi cu 
"modernismul" în artă. Este lăudabil 
faptul că mai toate Cercurile mi litare, 
făcând faţă sărăciei, au reuşit să 
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